
НЕ ЗОНА ВІДЧУЖЕННЯ - ЗОНА РОЗКВІТУ 
18 червня 1998 року Президент України Леонід Кучма, з метою створення нових робочих місць для 

працевлаштування персоналу Чорнобильської АЕС, що вивільняється у зв'язку з достроковим виведенням 
її блоків з експлуатації, та відповідно до пункту 4 розділу XV "Перехідні положення" Конституції України, 
підписав Указ "Про спеціальну економічну зону "Славутич". 

З цього приводу сьогодні ми пропонуємо вам інтерв'ю міського голови Володимира Удовиченка, 
опублікованого в газеті "Урядовий кур'єр". 

Друкується з дозволу редакції газети "Урядовий кур'єр". 

- Відомо, що на закритті 
Ч о р н о б и л ь с ь к о ї а т о м н о ї 

станції найактивн іше напо-
лягає «велика с імка» , але 
практично цією проблемою 
займається тільки Україна. Яка 
ж нині ситуація на станції? 
Працює один блок - третій. 
Отже, без роботи залишилися 
три тисячі чоловік. Не легше 
й працюючим - навіть у реак-
торних цехах заборгованість 
із з а р п л а т и становить три 
місяці. 

Місто Славутич, де прожи-
вають співробітники станції -
моноіндустріальне. І будь-яке 
скорочення на виробництві 
подвійним тягарем лягає на со-
ціальну сферу. 

Не розв'язує проблему й 
активна експлуатація станції. 
На відновлення її першого й 
другого блоків потрібно великі 
фінансові витрати. У бюджеті 
вони не передбачені. 

Ця ситуація нами прогнозу-
валася. Тому протягом двох 
років у Славутичі розроблявся 
такий механізм створення оп-
тимальних пільгових умов для 
появи виробництв, який розв'я-
же проблему компенсуючих 
робочих місць. 

М и почали із створення 
громадсько ї ради розвитку 
Славутича. Щопонеділка дум-
ками й реальними планами 
щодо його майбутнього обмі-
нюються керівники міста, стан-
ції, представники громадських 
об'єднань, бізнесу. Такі засі-
дання відзначаються конкре-
тикою. 

Зокрема, за підтримки USA 
та програми TACIS створено 
Агентство з розвитку бізнесу. 
Його функції полягають у як-
найширшій допомозі підприєм-
цям-початківцям, починаючи з 
бізнес-ідеї, інвестиційного про-
екту і до супроводження його 
реалізації. 

«План дій» - таку назву має 
комплексний програмний до-
кумент, у якому намічено шля-
хи р о з в ' я з а н н я соц іальних 
проблем, пов'язаних із закрит-
тям ЧАЕС. Це спільний проект 
України, Європейського Сою-
зу та С Ш А . Але в його основу 
покладено розробки фахівців 
Славутича з залученням нау-
ковців НАН України і співро-
бітників Ради з. вивчення про-
дуктивних сил України. 

Щ е одна форма залучення 
інвестицій у майбутнє міста -
благодійний фонд розвитку 
Славутича. 

Таким чином, передумови 
для спеціальної економічної 
зони в місті створені. Як відо-
мо, для України це вже не но-
вина. Існує закон, який регу-
лює таку діяльність. Прикладом 
його реалізації може слугувати 
кримський «Сиваш». 

Славутич пройшов класичну 
схему відпрацювання пропо-
зицій. Усі документи в установ-
леному порядку розглядалися 
в Кабінеті Міністрів. 

Уже в лютому проект зако-
ну було подано до Верховної 
Ради. На жаль, політика для 
законодавців є визначальною, 
а нагальні проблеми економі-
ки відходять на другий план. 

Тим часом, за нашими під-
рахунками, новостворені ви-
робництва вже через п'ять ро-
ків можуть дати відчутні резуль-
тати. Бо починаємо ми не на 
порожньому місці. Сьогодні 
2,5 тисячі славутчан займають-
ся підприємницькою діяльністю. 
Два наших підприємства прой-
шли всі конкурси і мають євро-
пейські кредити. Це «Абрис», 
що займається лазерним при-
ладобудуванням, і автопідпри-
ємство «Атасс». Вони працю-
ють, але в складних умовах. 
Тож для того, щоб нормально 
функціонували і створювалися 

нові підприємства власного то-
варного виробництва й було 
відпрацьовано концепцію віль-
ної економічної зони. 

Час не чекає. Ми знайшли 
розуміння наших проблем у 
Президента України, Прем'єр-
міністра. І тому в рамках чин-
ного законодавства був підпи-
саний Указ «Про спеціальну 
економічну зону «Славутич». 
О д н о ч а с н о глава держави 
звернувся до Верховної Ради 
з тим, щоб наш законопроект 
нарешті був розглянутий. 

Слід зазначити, що робота 
над виконанням указу триває. 
Положення п р о спеціальну 
економічну зону незабаром 
буде подано на затвердження 
до Кабінету Міністрів. Розроб-
ляються всі необхідні докумен-
ти про адміністрацію зони. За 
основу ми беремо механізм, 
який діє в Криму. Вивчено й 
досвід Польщі, інших зару-
біжних країн. Тож плануємо, 
що у вересні адміністрація 
почне діяти. А отже, можна 
буде залучати інвестиційні 
проекти, але тільки на конкурс-
ній основі. 

М и в ідпрацювали досить 
жорсткі вимоги до реєстрації 
суб'єктів спеціальної економіч-
ної зони. Загальна сума фак-
тично вкладених інвестицій у 
створення нового підприємст-
ва чи нових робочих місць 
шляхом розширення чи рекон-
струкції виробництва має бути 
еквівалентною не менш як 200 
тисячам доларів С Ш А . 

Для реєстрації підприємство 
повинно мати не менш як 50 
відсотків загальної чисельності 
працюючих (не менше 10 чо-
ловік), вивільнених у зв'язку з 
д о с т р о к о в и м виведенням з 
експлуатаці ї блоків Чорно -
бильської АЕС, які мали там 
основне місце роботи. Причо-
му з фондом заробітної плати 

не менш як 25 відсотків від 
суми загальних витрат на 
оплату праці. 

Щ е одна умова. СЕЗ діє до 
2010 року, а пільгами ми мати-
мемо змог/ користуватися тіль-
ки п'ять. Протягом двох років 
вони будуть стовідсотковими. 
Це реальний термін для того, 
щоб проект мав вийти на пев-
ну потужність. Наступні три 
роки передбачають 50 відсот-
ків діючих ставок оподаткуван-
ня. 

Д о речі, нині в Славутичі 
маємо реальні проекти на су-
му до 118 мільйонів доларів. 
Це 2400 нових робочих місць. 
Є високотехнологічні пропози-
ції, спроби організувати під-
приємства, які надаватимуть 
послуги для Чорнобильської 
станції та об 'єкт ів атомно ї 
енергетики України. 

Жителі Славутича впевнені, 
що чорнобильська проблема 
має зачіпати все людство. Ад-
же нашій незалежній країні 
вона дісталася з минулого. Та, 
на жаль, стала тільки українсь-
кою. Тому в Славутичі створю-
ється експозиція, яка демонст-
руватиме вклад світового спів-
товариства у ліквідацію наслід-
ків аварії до 2006 року. Мож-
ливо, й таким чином вдасться 
привернути увагу експертів з 
країн «великої сімки». 

Але, на нашу думку, всім 
гілкам влади в Україні треба 
об'єднати зусилля й показати 
приклад того, що є можливість 
одночасно з розв'язанням тех-
нічних проблем «Укриття», ви-
воду блоків ЧАЕС з експлуата-
ції, переробки радіоактивних 
відходів, розв'язати й соціальні 
проблеми. Слід урахувати те, 
що на станції створено уні-
кальний промисловий комп-
лекс. Такий же унікальний ком-
плекс соціальної інфраструкту-
ри існує у місті Славутич. 


